
Ordførertale fra Venstre ved andenbehandlingen af budget 2024 den 9. oktober 2023 
 

ORDFØRERTALE TIL BUDGET 2024 VEDTAGELSE 
 

Tak for ordet. Inden jeg starter, vil jeg gerne takke administra�onen for at svare og gøre os klogere 
på alle vores spørgsmål i processen for �lblivelsen af budgetet for 2024. Det er rart at få viden om 
emner, man måske ikke har 100% styr på, og de fleste gange kan svarene bruges �l noget 
konstruk�vt, mens andre gange har vi fået svar retur, der ikke lige passede ind i min fortælling. 
Men lad en tak gå videre ned igennem organisa�onen for at give svar på de mange spørgsmål, der 
nu kommer i sådan en budgetproces. 
 

Da Venstre gik ind �l budge�orhandlingerne, havde vi gjort os umage for at være seriøse, 
konstruk�ve, frække og ikke mindst vedholdende over for de �ng, vi mener, der er vig�ge for, at 
Ballerup Kommune bliver en god og atrak�v kommune at leve og bo i. 

 
I år vidste vi fra start af forhandlingerne, at en skateletelse ikke kom på tale, �l trods for at der er 
mere end rigeligt plads �l det, og endnu mere plads �l det, hvis vi havde benytet os af de 
støteordninger, staten giver mulighed for at støte en letelse med. Derfor valgte vi en anden 
strategi �l forhandlingerne. Vi gik ind�l forhandlingerne med vores 25-punkts plan, vores 
skatekort �l en bedre kommune. At forhandle med kun to sæder ud af 25 er som at spille skak 
med kun et par bønder �l rådighed.  
Man skal tænke sig om, vælge sine træk omhyggeligt og nogle gange gå på kompromis. Sidste år 
valgte vi at stå uden for, men i år fandt vi en plads ved bordet og gik �l opgaven med en posi�v 
inds�lling. 
 

I år har vi arbejdet os ind i det forslag, der lå fra borgmesteren, der som udgangspunkt var tåleligt, 
men hvor der bestemt også var enkelte knaster, som vi ikke kunne sluge for at være med. De �ng, 
vi i Venstre mente var knaster, har vi arbejdet for at få dem �ernet eller arbejdet med, så det blev 
�l noget andet eller mindre. Her har andre par�er ha� samme �lgang �l nogle af de �ng, som vi 
mente var knaster, og i fællesskab har vi kunnet finde løsninger og �lgange, hvor vi har fået �ernet 
noget helt, mens andet er blevet markant mindre eller mere, end det udspil, vi blev forelagt. 

 
Jeg vil slå ned på områder, som er �ng, vi i Venstre har ønsket os, og �ltag, som andre par�er har 
ha� ¨�l fælles med os. 

- Ny Økonomisk strategi, som vil give os en mere agil måde at handle på. 

- Afdrage mere på gælden. Her er vi blevet enige om at øge afdraget med yderligere 50 mio. kr., så 
den samlede gæld afvikles med 100 mio. kr. i denne valgperiode. 

- Holde Børne- & Skolerådet fri for de store besparelser, som der lå i sparekataloget. 
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- Rammebesparelsen på ældreområdet er �ernet, og vi �lfører 11,5 mio. kr. i 2024 og årene frem �l 
området. 

- Ak�v �lgang �l etablering af Friplejehjem i Ballerup Kommune, hvilket har været et stort ønske 
hos Venstre i mange år. 

- Vi har ønsket, at vi skal blive bedre �l at bruge udbud som et virkemiddel for at teste markedet på 
pris og kvalitet. Så vi er glade for, at vi får lavet en revision af vores udbudspoli�k, så vi fremover 
bruger markedet mere end vi gør i dag. Ifølge Dansk Industri har Ballerup inden for tekniske 
opgaver og støtefunk�oner mulighed for at inddrage private virksomheder i løsningen af opgaver 
for 193.000.000 kr., hvis vi hæver niveauet �l "best prac�ce" inden for disse områder. 

- Grundkapital �l almene boliger er taget ud af budgetet, mens vi skal undersøge mulighederne for 
at få flere andelsboliger �l Ballerup Kommune, hvilket vi er rig�gt glade for er blevet hørt. 

- Styrkelse af ejendomsfunk�onen og kapacitetsstyring for frem�dens Ballerup Kommune. Det har 
været en mærkesag for Venstre, at vi får styr på, hvordan vi bruger vores bygninger, standen og 
ikke mindst kapaciteten inden for alle områder, især dag�lbud, skole, ældre og foreningsområdet i 
Ballerup Kommune. 

- Sikre skoleveje, som var taget ud af budgetet. Her afsætes der 2 mio. kr. i 2024 og årene frem. 

 
Men det hele er jo ikke kun luter lykke; der er også besparelser, som vi ikke nødvendigvis synes er 
fantas�ske. 

- Taks�orhøjelse i BFO, hvor forhøjelsen hed 4 mio. kr. over året, men er blevet reduceret �l 2,2 
mio. kr. e�er bekymringer vi har, vi mener ikke det nødvendigvis er er et mål i sig selv at have høje 
BFO-takster blot fordi andre kommuner har det. 

- Så reducerer vi budgetet �l udvidet åbnings�d i distriktsins�tu�onerne. Her lød besparelsen på 
1,087 mio. kr., den er blevet halveret �l 544.000 kr. Da vi som kommune ønsker at være atrak�v 
for børnefamilier, mener vi, at der også skal være åbent for de børn, hvor mor og far arbejder på 
skæve arbejds�der. Vi ønsker, at området og �ltaget bliver belyst bedre end det er �lfældet nu. 

Dete er blot nogle af de mange gode �ltag og �ltag, hvor vi ikke nødvendigvis var enige, men som 
vi har fået talt os �l rete på. 

 
Når det er, vi er gået med i budgetet for 2024, er det, fordi vi mener, vi har været med �l at sikre 
kernevelfærden i Ballerup Kommune på den mest skånsomme måde og uden, at vi må gå på 
kompromis med serviceniveauet i kommunen, da det vi stod over for, var et forholdsvis stort 
sparekrav ved starten af forhandlingerne.  
Et sparekrav, hvor der er blevet fundet nogle gode løsninger, som vi kan acceptere. Sam�dig har vi 
fået en øget serviceramme i løbet af forhandlingerne via borgmesterforhandlingerne i KL, som har 
betydet, at billedet er kommet �l at se anderledes ud end ved starten, og fordi vi netop har valgt 
en anden �lgang ved at vedtage en ny økonomisk strategi. Vi har a�alt i den nye økonomiske 
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strategi at forøge overskuddet på de løbende poster og reducere gælden, men det er lige så vitalt 
at investere i vores borgere og vores kommune. Ved at prioritere uddannelse, sundhed og velfærd 
skaber vi en økonomisk stærk kommune, men også et lokalsamfund, der er mere produk�vt og 
nyskabende. Vi bør koncentrere os om at skabe flere jobmuligheder og støte om lokale 
virksomheder, hvilket ikke kun bidrager �l økonomisk vækst, men også styrker vores samhørighed 
og fællesskabssind. 

Sam�dig er der også ønske om at gøre �ngene på en anden måde og se nye muligheder for 
frem�den. Det er der heldigvis bred enighed om blandt budgetparterne, dog er det ikke 
ensbetydende med, at vi har siddet i rundkreds og blevet enige om, at sådan skal det foregå i 
frem�den, men det der er enighed om, er, at vi skal sikre, at vi er i re�dig omhu, når vi planlægger 
frem�dens Ballerup Kommune, frem for alt for mange ad hoc og hovsaløsninger. Så når det er, vi 
kommer der�l, er der sikkert lige så mange holdninger og meninger, som der er par�er, men det 
vig�gste er, at vi er enige om, at der skal ske noget, og laves planer, som løbende revideres, som 
udviklingen også sker. Alt andet er uansvarligt over for os selv, men ikke mindst borgerne i Ballerup 
Kommune, da det er dem, vi repræsenterer her i salen. 

Alt i alt er jeg glad for, at vi har kunnet bidrage posi�vt �l at �erne de værste �dsler og ikke mindst 
være med �l at sæte en ny retning på flere områder i Ballerup Kommune. Det tror jeg, bliver en 
gevinst for alle i Ballerup kommune, da vi skal være kommunen hvor de der bor her i dag og de der 
flyter �l, kan sige, at her er fantas�sk at leve og bo. 

Jeg vil gerne takke borgmesteren, gruppeformænd og Kate Svarrer for et godt forhandlingsforløb, 
dog en speciel tak �l Michael Jensen som desværre ikke er her i dag, hvor der er har været mange 
telefonsamtaler og kopper kaffe med basser i processen omkring budgetet.  
Samlet set har der i forhandlingerne været plads �l at grine af hinanden, have en alvorlig mine og 
ikke mindst været rum og plads �l at alle er blevet set og hørt, uanset ståsted i forhandlingerne. 

Lad mig afslute denne tale med en smilende påmindelse om, at håbet er som et friskt, grønt skud i 
vores ellers komplekse og uforudsigelige �lværelse. Når vi ser mod frem�den, kan vi kun fores�lle 
os, hvor vidunderlige mange muligheder, der ligger foran os. Vi kan håbe på forandringer, vi kan 
håbe på fremskridt, og ja, vi kan også håbe på skateletelser! 

 

Tak for ordet! 

 

Venstre stemmer for budgetet for 2024. 


